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گــروه علمی و آموزشــی- 
پذیرش دانشــجو در ۴۵ کدرشــته 

امتحانی کاردانی به کارشناسی ناپیوسته 
ســال ۱۴۰۰ صرفاً بر اســاس سوابق 

تحصیلی )معــدل کل مقطع کاردانی( 
صورت می گیرد و بــرای آنها آزمون 

برگزار نخواهد شد.
متقاضیان گزینش در رشــته های 
بدون آزمون می توانند جهت مشاهده و 
ویرایش اطلاعات ثبت نامی و کد رشته 
محل های انتخابی خود از تاریخ ۱۹ تا 
۲۲ مرداد ۱۴۰۰ با مراجعه به ســایت 
www. :سازمان سنجش به نشــانی
sanjesh.org )قســمت ویرایــش 
اطلاعات( نسبت به مشاهده و ویرایش 

اطلاعات خود اقدام کنند.
متقاضیانی کــه در زمان مقرر ۲۳ 
خــرداد تا ۴ تیر ۱۴۰۰ موفق به ثبت نام  
نشده اند، در صورت تمایل می توانند با 
توجه به اطلاعیه ثبت نام نسبت به ثبت 
نام در رشته های بدون آزمون از تاریخ 

۱۹ تا ۲۲ مرداد ۱۴۰۰ اقدام کنند.
متقاضیــان علاقه مند به گزینش 
در رشته های موسسات آموزش عالی 

غیرانتفاعــی و غیردولتی باید در زمان 
پرینت کارت آزمون، پس از اطمینان از 
پذیرش این موسسات در رشته امتحانی 
خود مبلغ ۱۳۷ هزار ریال به عنوان وجه 
ثبت نام پرداخت و مشخصات کارت 
اعتباری را در محل مربوط درج کرده و 
نسبت به ثبت کدرشته محل های مورد 

نظر خود اقدام کنند.
برخی از دانشگاه ها و موسسات 
آموزش عالی کدرشته محل های جدید 
و یا اصلاحاتی را پس از انتشار دفترچه 
راهنمــای ثبت نام و انتخاب رشــته 
به ســازمان اعلام کــرده که متقاضیان 
رشته های با آزمون یا با سوابق تحصیلی 
می توانند اطلاعیه سازمان سنجش که 
در ۱۸ مرداد منتشــر می شود را مطالعه 
و در صورت تمایل رشــته محل های 

انتخابی خود را ویرایش کنند

گروه علمی و آموزشی- طبق گزارشی جدید 
شــرکت های چینی قطعات و تجهیزات برای تولید 
آیفون ۱۳ را فراهم می کنند. همچنین ۳ درصد آیفون 

سری جدید در یک کارخانه چینی ساخته می شود.
در حالی که تنش تجاری میان آمریکا و چین بالا 
گرفته، طبق خبری جدید اپل برای تولید نسخه جدید 
آیفون با شرکت های تجهیزاتی چینی همکاری می کند.

 Luxshire Precision قرار است شــرکت
Industry سه درصد آیفون های سری ۱۳ را بسازد. 
 Luxshire« همچنین دو شرکتی که سال گذشته در
Precision Industry « ادغام شده اند نیز قطعات 
وب و بخش های مهمی از آیفون جدید را تهیه می کنند.

همچنین براساس گزارشی که نشریه ژاپنی نیکی 
منتشــر کرده، شرکت »لنز تک کو« قاب فلزی، »سانی 

اپتیکال تک« لنزهای دوربین پشتی و BOE قطعاتی 
از آیفون ۱۳ را تأمین می کنند.

 Luxshire Precision Industry« شرکت
« در رقابــت با شــرکت های تایوانــی فاکس کان و 
پگاتــرون برنده مناقصه تولید آیفون ۱۳ شــد و از ماه 

جاری میلادی ساخت آن را آغاز می کند.
در ایــن میان فاکس کان کارگروه ویژه ای تعیین 
 Luxshire« کرده تا برابر نفوذ روزافزون شــرکت
Precision Industry « در بــازار از خــود دفاع و 
همکاری شرکت چینی با سازمان های دولتی را بررسی 

کند.
ماه گذشــته اپــل پیش بینی کرده بــود به دلیل 
تأثیرگذاری کمبود تراشــه بر تولید آیفون، درآمد این 

شرکت نیز کاهش خواهد یافت.

گــروه علمی و آموزشــی- 
ممکن اســت این ســؤال برای شما 
هم پیش آمده باشــد که مرکز جهان 
هســتی کجاســت یا اینکه مرکزی 

می توان برای آن تصور کرد؟
صــرف نظر از ایــن که از کدام 
جهت به آســمان نــگاه می کنیم یا 
تلســکوپ ها و ابزارهــای مــا چه 
فاصلــه ای را نشــان می دهند جهان 
تقریباً یکسان به نظر می رسد. تعداد 
کهکشــان ها، انواع کهکشــان های 
موجود، تعداد ســتارگان موجود در 
آن ها، چگالی ماده عادی و ماده تاریک 
و حتی دمای تابشــی که مشــاهده 
می کنیم همه یکنواخت هســتند. در 
واقــع بزرگ ترین تفاوت هایی که ما 
مشــاهده می کنیم تابع این نیست که 
به کدام جهت نگاه می کنیم، بلکه تابع 
این است که دنبال چه چیز می گردیم. 
هرچــه دورتر نگاه کنیم، جهان را در 

گذشتۀ دورتر می بینیم.
ساختار فضا به خودی خود در 
حال تکامل اســت و باعث می شود 
نــور در حال حرکــت در فضا مدام 
تغییــر کنــد و کهکشــان ها و دیگر 
اجســام مولد نور نیز در این فضا در 
حال حرکت هســتند و خودِ فضا را 
نیز تغییر می دهند. آیا جهان در حال 
بزرگ تر شــدن اســت یا کوچک تر 

شــدن است؟ هر دو نظریه ادعاهایی 
در این باره دارند و شــواهدی برای 
ادعای خود ذکر می کنند. با مشاهده 
بســیاری از اجسام در فواصل بسیار 
زیــاد، می توانیم از روندهای تغییر و 

تکامل کیهان تا حدی باخبر شویم.
بســیاری از شــواهد نشــان 
می دهند که جهان در حال گســترش 
است. معادلات نسبیت عام می توانند 
پیش بینی کنند که جهان از نظر اندازه، 
فاصلۀ جداسازی و میزان انبساط آنی 
در هــر نقطه چگونه بــوده، چگونه 

است و چگونه خواهد بود.
جهان در حال گســترش اصلًا 
شبیه یک انفجار نیست که اجرام آن 
مثل ترکش هایــی به اطراف پراکنده 
شوند؛ بلکه جهان در حال گسترش 
بیشتر شــبیه به یک خمیر نان است 
که در حال بزرگ تر شدن است. فضا 
بــه خودی خود یک خمیر اســت و 
کهشکشان ها شبیه به ذراتی که درون 

آن قرار دارند.
در ظاهر هر کهکشان دارد برای 
خودش حرکت می کند اما اگر تمثیل 
خمیــر نان در حــال ور آمدن را در 
نظر بگیریم هیــچ حرکتی جدای از 
دیگر حرکت ها نیســت. حالا چطور 
می توانــی بفهمیم این توپ خمیری 
چقدر بزرگ اســت و مرکز آن کجا 

اســت و ما در کجای آن قرار داریم؟ 
پاسخ این ســؤال فقط وقتی ممکن 
است که بتوانیم فراتر از لبۀ این خمیر 

را ببینیم و البته نمی توانیم.
توپ خمیری که نشــان دهنده 
جهان ماست چقدر می تواند بزرگ 
باشد، چقدر فراتر از دید ما است؟ آیا 
واقعا توپ است؟ آیا مرکز دارد؟ آیا 

محدود است؟
تاکنــون  را  ســؤالات  ایــن 
نتوانسته ایم جواب بدهیم. تنها چیزی 
که می توان نتیجه گرفت این اســت 
که جهان کاملًا با نسبیت عام سازگار 
اســت. یعنی هر کشمکشــی درونِ 
خمیر که نمی تواند فراتر از لبۀ خمیر 
را ببیند اگــر ببیند که چیزهای دیگر 
از او دور می شــوند می تواند نتیجه 

بگیرد که »من در مرکز هستم«.   فهم 
مرکز و یا جهت حرکت جهان وابسته 
به موضع ناظر اســت و فواصلی که 

می تواند مشاهده کند. 
جهــان می تواند بزرگ باشــد، 
می تواند به حــال انقباض برگردد یا 
بی نهایت باشــد، ما نمی دانیم. آنچه 
ما بــه آن اطمینان داریم این اســت 
که جهان در حال انبســاط اســت، 
اشــعه ای که از آن عبــور می کند به 
طول موج های طولانی تری کشــیده 
می شــود، چگالی آن کمتر می شود 
 و اجســام دورتر مانند گذشته ظاهر 

می شوند. 
اینکه بپرســیم مرکز عالم کجا 
است پرسشی عمیق است اما واقعیت 

این است که جهان مرکزی ندارد.

امکان ثبت نام تا ۲۲ مرداد؛

آغاز ثبت نام رشته های بدون 
آزمون کاردانی به کارشناسی 

از ۱۹ مرداد
متقاضیان پذیرش بدون آزمون رشته های کاردانی به کارشناسی ناپیوسته سال ۱۴۰۰ می توانند 

از ۱۹ مرداد در این رشته ها ثبت نام کنند.

آیفون ۱۳ با کمک شرکت های چینی ساخته می شود

مرکز جهان کجاست؟؛ پاسخی ساده به پرسشی پیچیده

رئیس دانشگاه تهران:

»واکسیناسیون«، آموزش حضوری را تضمین نمی کند
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گروه علمی و آموزشی-  دکتر 
محمود نیلی احمد آبادی در نشســت 
خبری که به منظور تشــریح فعالیت 
های دانشگاه تهران طی دو سال شیوع 
کرونا ویروس برگزار شد، با بیان اینکه 
دلتنگ حضور دانشجویان در دانشگاه 
هستیم، گفت: در حال حاضر بیش از ۳ 
هزار نفر از دانشجویان دوره کارشناسی 
ارشد و دکتری این دانشگاه در خوابگاه 

ها مستقر هستند.
وی در ادامه از آغاز واکسیناسیون 
دانشــجویان دکتــری از هفته جاری 
خبر داد و تصریح کــرد: امیدواریم با 
گسترش واکسیناسیون شاهد حضور 

این دانشجویان در دانشگاه باشیم.
رئیس دانشــگاه تهــران خاطر 
نشان کرد: منتظر هستیم واکسیناسیون 
دانشــجویان کارشناســی نیز توسط 
وزارت بهداشت شروع شود. اگر چه 
انجام واکسیناســیون شرایط حضور 
دانشجویان در دانشگاه را تضمین نمی 
کند،امــا در مــورد آموزش حضوری 
دانشــجویان با توجه به شرایط جامعه 

تصمیم گیری خواهیم کرد.

نیلــی، فراینــد واکسیناســیون 
دانشــگاهیان را تابع شــرایط و تامین 
واکســن در کشور دانســت و گفت: 
ما در باشــگاه دانش آموزی دانشگاه، 
واکسیناســیون را  آغاز کردیم و لاین 
های بیشتری را برای این مورد تامین می 
کنیم تا واکسیناسیون کارمندان و اساتید 
به پایان برسد. همانطور که عنوان شد 
واکسیناسیون ابتدا با دانشجویان دکتری 
مستقر در خوابگاه از هفته جاری آغاز 
می شــود و دانشجویان شهرستانی در 

شهر خود واکسینه می شوند.
وی تاکیــد کــرد: اگر واکســن 
مورد نیاز تامین شــود ما این امکان را 
داریــم فعالیت های خــود را عرصه 
واکسیناســیون گســترش بدهیم اما 
زمان واکسیناســیون بستگی به تامین 
واکســن و اقدامات وزارت بهداشت 
دارد. همچنیــن هر نوع واکســنی که 
وزارت بهداشــت در اختیار ما بگذارد 
اســتفاده خواهیم کرد، در ابن راســتا 
تاکنون واکسن سینوفارم و برکت را در 
اختیار ما قــرار دادند و مانیز آنها را به 
دانشــجویان ارائه کرده ایم، بنابراین ما 

در این بخش تصمیم گیر نیستیم.
دکتر نیلی تاکید کرد: اولویت ما در 
دانشگاه تهران آغاز آموزش حضوری 
دانشــجویان با اولویت دانشــجویان 
تحصیلات تکمیلی اســت به محض 
اتمام واکسیناســیون آمــاده پذیرش 
دانشــجویان در خوابگاه ها هستیم، 
دوست داریم دانشجویان جدیدالورود 
نیز دانشگاه را  حتی به صورت سمبلیک 
تجربــه کنند اما هنوز امکان این کار را 

نداریم.
رئیس دانشگاه تهران افزود: البته 
ســتادی برای آغاز سال تحصیلی در 
دانشــگاه شکل گرفته و اگر بتوانیم به 
شــکل نمادین تعدادی از دانشحویان 
جدیدالــورود را به دانشــگاه دعوت 
خواهیم کرد؛ بنابراین متناسب با شرایط 
کشور میزبان دانشجویان خواهیم بود.

رئیس دانشگاه تهران با بیان اینکه 
آموزش الکترونیک بخشی از آموزش 
این دانشگاه شده است، گفت: اینکه چه 
میزان از کلاس ها به شــکل حضوری 
و چه تعــداد ارائه دورس به شــکل 
الکترونیکی باشــد را منوط به بررسی 
نظر اســاتید گذاشتیم. اما اینکه در مهر 
امسال بخشی از آموزش ما حضوری 
و بخشــی نیز به شــکل الکترونیک 
باشد؛ قطعی است. بنابراین اگر امکان 
آموزش حضــوری فراهم شــود از 
مقاطع تحصیلات تکمیلی خواهد بود 
آموزش حضوری کارشناسی دیرتر از 

مهر و آبان خواهد بود.
رئیس دانشــگاه تهران همچنین 
شــیوع کرونــا ویــروس را یکی از 
مهمترین چالش های دو ســال اخیر 
دانشــگاه ها از جمله دانشــگاه تهران 
دانست و گفت: اگرچه در واقع چالش 

بزرگی با شیوع کرونا در جامعه ایجاد 
شــد اما در کنــار آن فرصتی نیز برای 
دانشگاه ها و مراکز علمی فراهم کرد تا 
ما بتوانیم براساس آن، این چالش را به 
فرصت تبدیل کنیم و استفاده مطلوبی 

از شرایط داشته باشیم.
دکتر نیلی تأکیــد کرد: ما در این 
زمینه ابتدا ســعی کردیم تبعات منفی 
شــیوع کرونا در دانشگاه را به حداقل 
برسانیم و اولین نقشی که دانشگاه می 
تواند در این زمینه ایفا کند اســتفاده از 
دانــش، علم و تخصــص خود برای 
مبــارزه با کرونا بود در نتیجه ســعی 
کردیم با تشکیل کارگروه هایی مشترک 
از حوزه های تخصصی مختلف خود 
به همراه دانشگاه های علوم پزشکی و 
ســایر دانشگاه های کشور به موضوع 
درمان، تشخیص و واکسن ورود پیدا 

کنیم و اقداماتی را انجام بدهیم.
رئیس دانشگاه تهران تأکید کرد: 
البته من همواره این نقد را داشــتم که 
ما در کشــور به شــکل متمرکزتر و 
هماهنگ تر می توانستیم از منظر علمی 
و تخصصی مبــارزه با این ویروس را 
دنبال کنیم و حوزه هایی از دانشــگاه 
ها کمتر مورد اســتفاده قرار گرفت در 
حالی که می توانســتیم اثرات منفی و 
جنبی این پدیده را کاهش دهیم چرا که 
این ویروس فقط یک امر بهداشــتی و 
درمانی نیست و یک موضوع اجتماعی 
و اقتصادی است و همه ارکان جامعه را 
تحت تأثیر قرار داد و این ظرفیت ها در 
دانشگاه ها بود که از حوزه های دیگر 

نیز به کمک کشور بیاید.
وی از تشــکیل کارگــروه های 
اقتصــادی، اجتماعــی و... در ایــن 
دانشــگاه برای مقابله با کروناویروس 
خبر داد و گفت: ما اقدامات خود را در 
قالب خوشه های مشترکی که از طریق 
دانشگاه های بزرگ تشکیل داده بودیم، 
انجام دادیم و نتایج آن را به مســئولان 

کشور منعکس کردیم.
دکتر نیلی تأکید کرد: در شــرایط 
شــروع کرونا ما باید بــه بحث های 
آمــوزش و پژوهش توجــه ویژه ای 
می کردیم و خوشــحالیم که در حوزه 
آموزش تقریبا از لحاظ کیفیت و کمیت 
عقــب افتادگی در دانشــگاه نداریم 
اگرچه ارزیابــی مباحث کیفی هنوز 
زود است اما با نظرخواهی از صحبت 
های دانشجویان خوشبختانه از لحاظ 
محتوای آموزشــی، دانشگاه به طور 
کامل پوشــش داده شــد و اگر در ماه 
های اول شیوع کرونا محدودیت هایی 
از نظر زیرســاخت ها و امکانات بود 
امروز اساتید، دانشجویان و کارمندان 
ما کاملا به این حوزه مســلط هستند و 
همه برنامه های دانشگاه در زمان خود 

و با برنامه مشخص اجرایی شد.
رئیس دانشگاه تهران با بیان اینکه 
همچنان بر ضعف آموزش حضوری 
بــر یادگیــری تأکید داریــم، گفت: 
امیدواریم این فرصت فراهم شــود تا 
همه دانشــجویان بتوانند در دانشگاه 
حضور پیدا کنند. اگرچه از همان آغاز 
ســعی کردیم تعدادی از دانشجویانی 

که می توانســتند براساس پروتکل در 
دانشــگاه حضور پیدا کنند شرایط را 
برای حضور فراهم کردیم و همان طور 
که عنوان شد تعدادی از دانشجویان در 
خوابگاه ها مستقر هستند و برنامه های 
خود را دنبال نمودند و دانشجویانی هم 
از طریق امکانات مجازی فعالیت های 
پژوهشــی و آموزشی خود را پیگیری 
کردند و ما هر بار پس از بروز هر موجی 
از کرونا سعی کردیم تعداد بیشتری از 
دانشجویان را در خوابگاه ها پذیرش 
کردیم و در حال حاضر واکسیناسیون 
اساتید و کارکنان در دانشگاه ها شروع 

شده است.
وی همچنین با بیان اینکه دانشگاه 
تهران عقب افتادگی در حوزه فعالیت 
های پژوهشــی خود نداشت، گفت: 
آزمایشــگاه ها و کارگاه های دانشگاه 
تهران در دوره شــیوع کرونا فعال بود 
و دانشجویان تحصیلات تکمیلی می 
توانستند با رعایت پروتکل ها در این 
مراکــز حضور پیدا کننــد و در حوزه 
نوآوری و فناوری نیز توانستیم از این 
فرصت برای ارتقای آن اســتفاده کنیم 
و برای تبدیل فعالیت های آموزشی و 
پژوهشی دانشجویان و فناوری تلاش 

های بسیاری انجام شد.
دکتر نیلی همچنیــن به فعالیت 
های دانشگاه تهران در حوزه خوابگاه 
ها اشاره کرد و گفت: کیفیت خوابگاه 
های ما در ســطح شهر مطلوب نبود به 
همین جهت به بازسازی و تعمیر این 
خوابگاه ها پرداختیم و بیش از ۱۳ هزار 

و ۵۰۰ مترمربع از فضای خوابگاهی ما 
که اکثرا در سطح شهر هستند بازسازی 

و نوسازی شدند.
وی همچنین از افتتاح خوابگاهی 
با فضــای ۳۳۰۰ مترمربعی خبر داد و 
گفــت: این خوابگاه بــا ظرفیت ۱۷۰ 
تخت طی چند روز گذشته افتتاح شد 
ودر چند روز آینده نیز شــاهد افتتاح 
خوابگاهی ۶۰۰۰ مترمربعی با ظرفیت 
۲۹۵ تخت که بخشــی از آن توســط 
اعتبارات دانشــگاه تأمین شده است، 
افتتاح خواهد شد و در حوزه خوابگاه 
تا حدی که منابع دانشــگاه اجازه می 
داد فعالیت های خوبی صورت گرفته 

است.
دکتر نیلی تأکید کرد: در این دوره 
شیوع کروناویروس علیرغم صدماتی 
که همه کشــور از جنبه های مختلف 
متحمل شد، دانشگاه سعی کرد وظایف 
خود را در شئون مختلف انجام دهد و 
امیدواریم هر چه زودتر با تمهیداتی که 
به کار گرفته خواهد شــد به روزهای 

عادی برگردیم.
رئیس دانشــگاه تهران از اجرای 
برنامــه دو وجهی این دانشــگاه برای 
دانشجویان دوره کارشناسی خبر داد و 
گفت: براساس این برنامه دانشجویان 
می توانند ۲۰ واحد از واحدهای خود را 
از رشته های غیر از رشته خود انتخاب 
کنند و ما احساس کردیم ممکن است 
دانشجویان علاوه بر رشته تخصصی 
خود به رشته های دیگر نیز علاقه مند 
باشــند. مثلا یک دانشجویی که رشته 

تحصیلی او مهندسی کامپیوتر است می 
تواند ۲۰ واحد از رشــته درس ادبیات 
را انتخــاب کند و ما به گونه ای آن ۲۰ 
واحــد را انتخاب کردیم که فرد بتواند 
حداقل هــای لازم را در خصوص آن 

رشته کسب کند.
وی تأکیــد کرد: من فکر می کنم 
وقتی چنین دانشــجویانی در دانشگاه 
تهران تربیت شوند انتظار دارد در دوره 
کارشناسی ارشــد نیز این فرصت را 
داشته باشد تا از بین رشته فرعی و اصلی 
خود یک رشته دیگر را برای تحصیل 
انتخاب کند، بنابراین نظر دانشگاه تهران 
این است که دانشــجویان بتوانند در 
رشته هایی غیر رشته تحصیل نیز حق 
انتخاب در دوره کارشناسی ارشد داشته 
باشند اما ممکن است در عین حال در 
برخی رشته ها این امکان دانشجو را با 
مشکلاتی مواجه کند. مثلا تغییر رشته از 
علوم انسانی به علوم تجربی یا ریاضی 
مشکلاتی را ایجاد می کند و دانشجو با 
مشکلاتی مواجه می شود اما در رشته 
های علوم انسانی تغییر رشته باید امکان 

پذیر باشد. 
دکتر نیلی تأکید کرد: پیشــنهاد 
ممنوعیــت تغییــر رشــته در دوره 
کارشناسی ارشــد مصوب نشد و در 
وزارت علوم بررســی خواهد شــد 
بنابراین فعلا چنیــن مقرراتی وجود 
نــدارد و امیدوارم با نظر کارشناســی 
بررسی دقیق تری در این زمینه صورت 
بگیرد ولی در کل ما موافق هســتیم که 
بــه دانشــجو اجازه بدهیــم در دوره 
کارشناسی ارشــد یک بار دیگر برای 
رشته تحصیلی خود تصمیم بگیرد و 
متناســب با نیاز، مهارت و توانمندی 

خود رشته مورد نظر را انتخاب کند.


